
وزیـر صمت:
و در آبان ماه   ۱۲۲ هزار دستگاه انواع خودر

 تولید شد

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اعلام اینکه در آبان ماه ۱۲۲ هزار دستگاه 
انواع خودرو تولید شد که در پنج ســال گذشته بی نظیر بود، گفت: قیمت 
آشفته بازار خودرو متاثر از عدم توازن بین عرضه و تقاضاست و با افزایش 
تولید و واردات خودرو این بازار به تعادل می رســد. سیدرضا فاطمی امین 
در حاشیه جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره وضعیت بازار 
خودرو و روند افزایشی قیمت ها اظهار داشــت: نرخ ارز از پنج مسیر روی 
بازارهای کشــور تاثیر می گذارد؛ یکی روی مواد اولیه است که سبب می 
شود قطعات وارداتی کالایی چون خودرو افزایش یافته و قیمت تمام شده 
خودرو نیز افزایش یابد.وی افزود: نکته اینجاســت که از این مسیر قیمت 
خودرو افزایش نیافته اســت بلکه اکنون قیمت تولید کننده داریم که در 
ثبت نام ها داریم و دیگری قیمت بازار اســت که گاهی تــا ۳۰۰ میلیون 
بیشتر از قیمت تولیدکننده است.وزیر صنعت افزود: آنچه در دو سه ماهه 
اخیر آشفتگی در بازار خودرو ایجاد کرده، قیمت های بازار است و افزایش 
قیمت های بازار ناشــی از افزایش قیمت قطعات خودرو نیست بله از این 
مســیر اســت که چون عرضه و تقاضای خودرو متوازن نیست، خودرو به 
نادرستی تبدیل به کالای سرمایه ای شده است و کسانی که می خواهند 

ارزش پول خود را حفظ کنند، اقدام به خرید خودرو می کنند.
فاطمی امین اظهار داشت: در چنین شــرایطی وقتی قیمت دلار بالا می 
رود، قیمت خودرو هم افزایش می یابد و با کاهش آن، قیمت خودروها هم 
کاهشی می شــود.وزیر صمت با بیان اینکه اگر به روند دو سال پیش نگاه 
کنید، می بینید که قیمت بازار با قیمت ارز تغییر کرده اســت، گفت: راه 

حل این است که عرضه و تقاضا را در بازار خودرو متعادل کنیم.
وی با بیان اینکه روند تولید خودرو رو به رشد است، اظهار داشت: در آبان 
ماه ۱۲۲ هزار دستگاه انواع خودرو تولید شــد که در پنج سال گذشته بی 
نظیر بود؛ اکنون تولید خودروســازان به بیش از ۶۰ هزار خودرو رســیده 
است و تقریبا تا آخر آذرماه خودروسازان توانســته اند به اندازه کل سال 
قبل تولید داشــته باشــند.فاطمی امین با یادآوری اینکه حل مشــکل 
تقاضای انباشــته در بازار خودرو زمانبر اســت، افزود: این کار دو راه حل 

بیشتر ندارد، افزایش تولید و واردات.
وی با بیان اینکه واردات خودرو از ســوم آبان ماه نهایی شد، اظهار داشت: 
دو ماه از نهایی شدن آیین نامه واردات خودرو گذشته است و همین روزها 
اولین محمولــه خودروی وارداتی وارد گمرک شــوند؛ مــا برنامه عرضه 

گسترده خودروهای وارداتی پیش بینی کرده ایم.
وزیر صنعت تاکید کرد: برآورد ما این اســت که با توجــه به افزایش تولید 
که در ماههای آینده نیــز افزایش پیدا خواهد کرد و نیــز واردات خودرو، 
بازار می تواند به تعادل برســد اما نکته اینجاست که ما هم در بازار مسکن 
و در بازار خودرو و بازار کالاهای سرمایه ای یکسری قواعد بازدارنده برای 
تقاضاهای هیجانی کم داریم مثل قانون مالیات بر عایدی ســرمایه که در 

بسیاری از کشورها اجرا می شود و بازار را تنظیم می کند.

وزیر معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

وانه در بافت فرسوده شهر تهران رشد ۵۷ درصدی صدور پر
خریدار  معــاون وزیر راه و شهرســازی 
گفت: بــه دنبــال ارایه بســته تشــویقی 
شهرســازانه، پاییز امسال شــاهد رشد ۵۷ 
درصدی صدور پروانه ساختمانی نسبت به 
پاییز سال گذشــته در بافت فرسوده شهر 

تهران هستیم.
 محمــد آیینی در نشســت خبــری اظهار 
کرد: به دنبــال آن هســتیم تا نوســازی 
بافتهای فرســوده را به ۳۰۰ هزار واحد در 
سال برسانیم که هم اکنون ۱۱۰ هزار واحد 
در حال نوســازی اســت. پس از ارایه بسته 
تشــویقی شهرســازانه که از حدود ۲ ماه و 
نیم گذشته تصویب شده شاهد رشد خیره  
کننده ای در نوســازی بافتهای فرســوده 

هستیم.
وی افزود: در شــهر تهران در پاییز امســال 
تــا روز ۳۰ آذر ۱۴۰۱ تعــداد ۴۲۴ پروانه 
ساختمانی صادر شــده که نسبت به مدت 
مشابه سال رشــد ۵۷ درصدی را نشان می 
دهد. به لحاظ تعــداد واحد نیز برای ۳۰۰۸ 
واحد پروانه صادر شــده که از افزایش ۴۶.۵ 
درصد نسبت به سال گذشته حکایت دارد و 

رشد معنی داری را نشان می دهد.
معــاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به 
چهار گروه که شامل مشوقهای شهرسازانه 
می شوند گفت: در بســته اول بستر قانونی 
فراهم شــد کــه شــهرداری ها ۵۰ درصد 
تخفیف بدهند. برای این منظور طی ســه 
روز قرار اســت با یک کار جهــادی در ۱۰۰ 
شهر که ۶۷ درصد بناهای ناپایدار را به خود 
اختصاص می دهد به این جریان نوسازی و 
بهسازی شــتاب بدهیم. در این پویش بم به 
عنوان سفیر نوســازی در نظر گرفته شده 
است. سفیران نوســازی در شهر بم با مردم، 
مدیــران شــهری و مســئولان بازآفرینی 
نشســت خواهنــد داشــت و بســته های 

تشویقی را به اطلاع مردم می رسانند.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران 
تاکید کرد: در بافت فرســوده تا ۵۰ درصد 

تخفیف نوسازی توسط شــهرداریها انجام 
می شود و شــهرداریها اجازه دارند تا ۱۰۰ 
درصد تخفیف نوســازی برســند. در حال 
حاضر به طور متوسط به ۸۵ درصد تخفیف 
رسیده ایم که حدود ۵۰۰ هزار تومان در هر 
متر مربع را شامل می شود. متولی نوسازی 
برابر قانون نوسازی شــهری، شهرداری ها 
هستند و دولت در این فرآیند به کمک آمده 

است.
وی با بیان اینکه تســریع در صــدور پروانه 
برای سازندگان بســیار اهمیت دارد گفت: 
دریافت پروانه در تهران ۸ ماه و در کشور به 
طور متوسط ۶ماه طول می کشد. در بعضی 
شــهرداریها به توافق رسیده ایم تا این زمان 
به یک ماه برســد. در تهران در حال نزدیک 
شــدن به ۲ ماه هســتیم. همچنین تسریع 
صدور انشــعابات و پایان کار نیز در دســتو 
کار است. انشعابات قبلی محفوظ می ماند و 
پول دیگری نباید داده شود. انشعابات بعدی 

هم باید داده شــود. تخفیفاتی هم در زمینه 
مالیات و بیمه در بافتهای فرســوده در نظر 

گرفته شده است.
آیینــی، بســته دوم تشــویقی را شــامل 
تسهیلات بانکی دانســت و افزود: در بسته 
دوم که بحث تســهیلات بانکــی ذیل طرح 
نهضت ملــی مســکن اســت در بافتهای 
فرسوده بانکها موظفند بدون لحاظ شرایط 
چهارگانه نهضت ملی مسکن مثل فرم »ج« 

و سکونت پنج ساله، وام را پرداخت کنند.
معاون وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: 
در کلانشهر تهران ۴۵۰ میلیون تومان، در 
مراکز اســتانها ۴۰۰ میلیون و دیگر شهرها 
۳۵۰ میلیون تومان وام در قالب نهضت ملی 
مسکن به واحدهای بافت فرسوده پرداخت 
می شود. از محل تسهیلات نوسازی توسط 
شرکت بازآفرینی شهری تا کنون ۳۳ هزار و 
۷۰۰ واحد به بانک معرفی شده اند. از محل 
تسهیلات نهضت ملی مســکن نیز حداقل 

۱۰ هزار واحد به بانک معرفی شده است.
وی اظهــار کــرد: تعــداد ۱۱۱ هــزار و 
۵۰۰ واحــد در حال ســاخت اســت که با 
تســهیلات قبلی حدود ۶۹ هــزار واحد از 
حمایت تسهیلاتی برخوردارند. در صورت 
اختصــاص اعتبــار ســال ۱۴۰۰ این عدد 
افزایش می یابد.به گفته آیینی، درخصوص 
بسته ی ســوم ۶۰ میلیون تومان در تهران 
به صورت قرض الحســنه و در سایر شهرها 
۴۵میلیــون تومان بــرای اســکان موقت 
اختصاص می یابد. در بســته چهارم که به 

نوعی ۷۰ درصد کار را شامل می شود
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران 
تاکید کرد: بن بســت را در صدور پروانه در 
بافت فرســوده برداشــتیم. در حال حاضر 
شهرداری موظف است برای هر پلاک حتی 
کمتر از ۵۰ متر هم پروانه صــادر کند ولی 
شامل مشوقها نمی شــود؛ چرا که بنا نداریم 
ریزدانه ها را تشــویق کنیم امــا نباید این 

پلاکها بلاتکلیف رها شــود. اگر بیش از ۵۰ 
متر باشند می توانند ۲ متر پیشرفت طولی 
داشته باشــند و سطح اشــغال بیشتری به 
آنها داده می شــود.وی بیان کرد: گروه دوم 
در بافت پلاکهایی هســتند کــه حدنصاب 
تجمیــع را دارند که به ۱۵۰ متر می رســد 
و یک طبقه تراکم تشــویقی بــه آن تعلق 
می گیــرد. اینهــا از تســهیلات مربوط به 
پارکینگ برخوردارند. امکان درب اضافه هم 
به آنها داده می شود. در این بسته نیز بالکن 
در تراکم مورد محاســبه قرار نمی گیرد. در 
بسته سوم برای نقاط نفوذناپذیر در دو طرف 
معبر یک طبقه تراکم تشــویقی می گیرند 

که بتوانیم معبر را باز کنیم.
به گفته آیینــی، گروه چهــارم واحدهایی 
هســتند که به صورت بلوکی ســازی انجام 
می شــود. اینها دو طبقه تشویقی می توانند 
دریافت کننــد. در طبقه همکــف کاربری 
مسکونی داده می شود. ۲۰ درصد پارکینگ 
روباز می توانند داشته باشند. در توده گذاری 
و نما هم آزاد هستند. ولی یک شرط اساسی 
دارد که باید برای آن طرح تهیه شود که در 

کمیسیون ماده ۵ استان به تصویب برسد.
معــاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به 
بروکراســی کــه در پرداخت تســهیلات 
بافتهــای فرســوده وجــود دارد گفت: در 
مواردی نیز با خلف وعده در پرداخت یارانه 
مواجه هســتیم. لذا به دنبال بستری بودیم 
که چندان دنبــال اعتبارات و تســهیلات 
نباشیم که  مشوقهای شهرسازانه و کالبدی 
را به سازندگان ارایه می دهیم. در این بستر، 
تشویق هایی از جنس تراکم، سطح اشغال، 
تامیــن پارکینگ، نحوه توده گــذاری و نما 
ارایه می دهیم.وی با بیــان اینکه ۲ میلیون 
و ۷۰۰ هزار بنای ناپایدار در کشور داریم که 
حدود ۱۰ میلیون نفر در این مناطق ساکن 
هستند افزود: هیچ راهبردی جز این نداریم 
که به هر طریق ممکن به جریان نوســازی 

شتاب بدهیم.

سیاهکلی: 40درصد اقتصاد کشور در وزارت صمت است

چرا با وجود ذخایر ارزی باید دلار گران شود؟
وزیـر نفت:

 تولید نفت ایران به کانال
وز رسید  سه میلیون بشکه در ر

صفحه 4

مدیرعامل بورس انرژی ایران اعلام کرد
 راه اندازی بازار مدیریت مصرف برق 

با هدف کاهش قطعی برق صنایع

بانک مرکزی اعلام کرد
جزییات میزان معاملات اوراق 

سکه و گواهی ارزی

سخنگوی صمت اعلام کرد
و تا پایان سال  واردات ۱۰۰ هزار خودر
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صفحه 2

خلیج فارس و پویایی استراتژیک جهانی
دکتر سیدمحمدکاظم ســجادپور   بیانیه اعراب خلیج فارس و چین که در 
پی دیدار شی، رئیس جمهوری چین از عربســتان و ملاقات های چندلایه او 
با کشــورهای عرب خلیج فارس صادر شد، با بازتاب گســترده ای در کشور ما 
روبه رو شــد و در نکوهش، انتقاد و شالوده شــکنی از آن بیانیه توسط مقامات 
رسمی و غیررسمی سخن ها گفته شــد و طبیعتا امواج رسانه ای گسترده ای 

را در پی داشت.

یادداشت

معاون وزیــر صمت بــا بیان اینکــه محمولــه اولیه 
خودروهای وارداتی قیمت بالاتری نســبت به انتظار 
مشــتری دارند، گفت: قیمت ها در ۳ مــاه اول ۱۴۰۲ 
به تعادل می رســد.منوچهر منطقی در مــورد اینکه 
خــودروی اقتصــادی چه قیمتــی خواهد داشــت، 

اظهار کــرد: خــودروی اقتصادی، خودرویی اســت 
که بین محــدوده ۷ تا ۱۰ هــزار دلار قــرار می گیرد 
و تغییرات ارز هم تبعــاً در قیمت پایــه آن تأثیر گذار 
خواهد بود.معــاون صنایع حمل و نقــل وزیر صمت 
افزود: خودروی اقتصادی مســیر خود را طی می کند 

و با روش هــای متعددی که در بهره وری دیده شــده، 
به این قیمت هدف دســت خواهیم یافــت.وی ادامه 
داد: در مــورد خودروهــای وارداتی هــم اولویت را به 
واردات خودروهای زیــر ۱۰ هزار یــورو داده ایم و در 
محموله اولیه ای که وارد کشــور خواهد شد ترکیبی از 

خودروهای زیر ۱۰ هزار یورو و محدوده ۱۰ تا ۲۰ هزار 
یورو را خواهیم داشت.منطقی ادامه داد: البته با توجه 
به اینکه خودروهایی که هم اکنون وارد شــوند اولین 
عرضه ها هستند، نسبت به قیمت مورد انتظار مشتری 

تبعاً قیمت بالاتری دارند.

و خودر

وهای اقتصادی معاون وزیر صمت اعلام کرد؛جزئیات قیمت خودر



مدیرعامل بورس انرژی ایران اعلام کرد

راه اندازی بازار مدیریت مصرف برق با هدف کاهش قطعی برق صنایع

سیاهکلی: 40درصد اقتصاد کشور در وزارت صمت است

چرا با وجود ذخایر ارزی باید دلار گران شود؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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خلیج فارس و پویایی استراتژیک جهانی
دکتر سیدمحمدکاظم ســجادپور   بیانیه اعراب خلیج فارس و چین 
که در پی دیدار شــی، رئیس جمهوری چین از عربستان و ملاقات های 
چندلایه او با کشــورهای عــرب خلیج فارس صادر شــد، بــا بازتاب 
گسترده ای در کشور ما روبه رو شد و در نکوهش، انتقاد و شالوده شکنی 
از آن بیانیه توســط مقامات رسمی و غیررسمی ســخن ها گفته شد و 

طبیعتا امواج رسانه ای گسترده ای را در پی داشت.
شاید در مجموعه پاســخ ها و نقدها، نکته ای اجماعی و قابل اعتنا وجود 
داشــت و آن اینکه رفتار چین و همسویی آن کنشــگر با موضع گیری 
کلیشه ای برخی از بازیگران عرب درباره کشــور ما، خارج از انتظار بود: 
انتظار ایران از چین آن نبــود که در این بیانیه ها منعکس شــد و البته 
چینی ها هم تا حدودی ســعی در تصحیح کرده و بر احترام به تمامیت 
ارضی ایــران تاکید کردند. این نوشــتار قصد تکرار و بررســی حقوقی 
بیانیه های صادرشــده و مقایســه آنها با بیانیه های پیشــین را ندارد. 
هدف فراتر از زبان حقوقی و زبان انتظارمحــور و نگاهی به پویایی های 

استراتژیک است که در جهان در حال شکل گیری است.
در واقع پرسش کلیدی آن است که در ورای حقانیت حقوقی بلامنازع 
ما در کنش و واکنش بین اعراب ســواحل جنوبی خلیج فارس و چین، 
چه روندهای اســتراتژیکی از نظر بین المللی قابل شناســایی و تحلیل  

هستند؟
 پاسخ به این ســوال تا حدودی زمینه اســتراتژیک و دگرگون شده ای 
را که منجر به این رفتارها شــده اســت، روشــن می کند. در بازخوانی 
شــرایط بین المللی ســه پدیده قابل بررسی اســت که بر یکدیگر اثر 
گذاشــته و پژواک رفت وآمد پیچیــده بین آنها، در سرتاســر جهان و 
مناطق رنگارنگ آن شنیده می شود. این سه پدیده عبارتند از: »مشکله 
هژمونی جهانی«، »برجســتگی مفهوم خودمختاری اســتراتژیک« و 

»شدت یافتن رقابت های خرد منطقه ای«.
الف: مشــکله هژمونی: در تاریخ مکتوب چند هزار ســاله بشری، 
قدرت های بزرگ پدیده کمیابی نیســتند. قدرت های بزرگ می آیند و 
می روند. در مــواردی یکی از قدرت های بزرگ، در قلــه اوج توانمندی 
می نشیند ودیگران از ســر ترس یا با رضامندی به برتری یا به اصطلاح 
هژمونی آن تــن می دهند و البته این به ســادگی به دســت نمی آید؛ 
رســیدن به قله هژمونیک، از دهلیز جنگ ها و خونریزی ها و همچنین 

تلاش های گوناگون می گذرد. 
ایران هخامنشــی در بیش از ۲۵قرن پیش چنین بــود. اما همان گونه 
که برآمدن هژمون ها ساده نیســت، فروپاشــیدن آنها نیز به سادگی 
رخ نمی دهد: فروپاشــی تمام هژمون ها، چه جهانــی و چه منطقه ای، 
بی تردید تدریجی، پرمنازعه، غیرداوطلبانه و همچنین پر از خون ریزی 

است.
آمریکا بعد از جنگ  دوم، موقعیتی هژمونیک در نظام بین المللی یافت؛ 
اما با چالش قدرت اتحاد شــوروی، مخصوصا از نظر نظامی و هسته ای 
روبه رو شــد و نظام دو قطبی، حداقل از نظر نظامی با اصطلاح معروف، 
برابری اســتراتژیک )Strategic Parity( نگذاشــت که آمریکا لذت 

هژمونیک بودن را بچشد.
اما فروپاشی اتحاد شوروی در ســه دهه پیش تمایل هژمونیک آمریکا 
را احیا کرد. در عمــل آمریکا نتوانســت فرصت پیش آمــده را به نفع 
خود ســامان دهد، بلکه مخصوصا با اشــغال نظامی افغانستان و عراق 
در ۲۰۰۱ و ۲۰۰۳ مشــروعیت بین المللی خود را که عنصر لازم برای 
اعمال هژمونی اســت، از دســت داد و طرفه آنکه در دو دهه پیش که 
آمریکا، خاورمیانه را با جنگ های غیرضروری خراب می کرد و همزمان 
موقعیت جهانی خود را کاهش می داد، چین ماهرانه خود را ســاخت و 

موقعیت جدید جهانی یافت.
این به آن معنی نبود کــه آمریکا با موقعیت جهانــی خود خداحافظی 
کرد و جای خــود را به چیــن داد. جابه جایی قدرت هــای بزرگ اصلا 
ســاده نیســت. انگلیس که بی تردید در قرن نوزدهم، هژمونی جهانی 
داشــت، با هزینه دو جنگ جهانــی اول و دوم و همچنین جنبش های 
استقلال خواهانه درون امپراتوری جهانی خود، جایگاه هژمونی خود را 

به ایالات متحده داد.
 این روند، مخصوصا با برآمدن آلمــان در اروپا و عدم توانایی انگلیس در 
مهار به تنهایی آن سخت و خونین بود. سایر امپراتوری های معاصر هم 
به راحتــی هژمونی های محدود و منطقه ای خود را از دســت نداده اند. 
دوران پســاهژمونی عثمانی در خاورمیانه عربی، بعد از گذشت حدود 

یک سده همچنان خونین است.
کاهش هژمونی آمریــکا و برآمدن جهانی چین، به نظر می رســد که 
تابع الگوهای کهن تاریخ روابط بین الملل اســت. نه آمریکا به راحتی 
کنار می رود و نــه چین به راحتی بــالا می رود. هر چه هســت، هر دو 
واقعیت های حاضر جهان امروزند و جالب آنکه همه کنشــگران خرد 
و بزرگ در جهان سیاست، نظاره گر و بهره بردار ازشرایط نوین هستند 
و این شامل کشــورهای کوچک و میانه عرب و غیرعرب هم می شود و 
این خود به مفهوم دیگر، یعنی به فضای عمل استراتژیک جدید شکل 

داده است.
ب- خودمختاری استراتژیک: بازیگران بین المللی دریافته اند که 
در حال حاضر با تنوع انتخاب های اســتراتژیک روبه رو هســتند و فعل 
و انفعالات جهانی به گونه ای رقم خورده اســت که می توانند نه فقط در 
مارپیچ روابط چین و آمریکا، بلکه در شطرنج پرنقش منطقه ای و جهانی 
حرکت کنند و هم با قدرت های بزرگ و جهانی و قدرت های متوســط 
منطقه ای متفاوت به طور همزمان هم نزدیک باشند و هم دور. نزدیکی 
از آن بابت کــه از امکانات آنها اســتفاده کنند. دور بــه آن معنی که از 
مناقشات بین آنها، خود را دور سازند به عبارت دیگر دنیا در دوره سخت 
بین قدرت های جهانی و منطقه ای قرار دارد و همین مســاله به زایش 
شرایط نوینی منجر شده است که از آن می توان با عنوان خودمختاری 

استراتژیک یاد کرد.
 مطالعه و مداقه در رفتــار جهانی هند با قدرت های بــزرگ موید این 
ادعا است. هند با ســه قدرت آمریکا، چین و روسیه روابط پیشرفته ای 
دارد. البته روابط آن با چین، دربرگیرنده تنش هایی اســت؛ ولی حجم 
مبادلات تجاری بین آنها و عضویت هر دو در شــانگهای و بریکس قابل 
اعتناســت. این الگو منحصر در هند نیســت. ویتنام که چالش ارضی و 
سرزمینی با چین دارد، روابط بسیار گسترده ای با پکن و واشنگتن دارد، 
اعراب و حتی رژیم اســرائیل در پی متنوع ســاختن روابط استراتژیک 
خود هســتند. می توان گفت این روندی جهانی اســت که در مناطق 
پیرامونی ما بازتاب دارد. اما این به معنای از میان رفتن مناقشات کهن 

محلی نیست.
ج- رقابت های محلی و منطقه ای: باز شــدن فضای اســتراتژیک 
جهانی به معنای به زوال رفتن و امحــای تنش های محلی و منطقه ای 
نیست، فراموش نکنیم که در سال۲۰۱۸، عربستان و امارات در منازعه 
خود با قطر، این کشــور را محاصره کردند و در تنگنا قرار دارند. مناطق 
پیرامونی ما مشــحون از منازعات رنگارنگی اســت که بعضا قدیمی و 

برخی جدیدند.
 ماهیت محلی و منطقه ای آنها پایدار و در مواردی رقابت های ســخت 
و ســهمگینی را دربردارد. کنشگران این منازعات ســعی می کنند از 
فضای جهانی به ســود موقعیت خود بهره برداری کنند. اما اینکه موفق 
می شــوند یا خیر در گرو متغیرهای گوناگونی اســت کــه یکی از آنها 

علاقه مندی یا عدم علاقه مندی قدرت های بزرگ هست.
هر چه هســت چین و آمریکا، فضای خودمختارانه استراتژیک جدید، 
کهن بودگی منازعات بومی و منطقه ای و پویایی های جدیدی را شکل 
داده اند. در چنین شــرایطی، بی تردید، خیلی آرام و بــه دور از هیجان 
باید به شناخت شرایط و منافع پرداخت و از احساسی شدن و احساسی 

کردن پدیده ای بین المللی پرهیز کرد.

یادداشت

 با نزدیک شــدن به زمان عرضه نخستین خودروهای 
وارداتی در بورس به منظور قیمت گذاری، گمانه زنی ها 
درخصوص اینکه کدام برندها از کدام کشورها شانس 
حضور در ســطح جاده هــا و خیابان های کشــورمان 

یافته اند، همچنان ادامه دارد.
آن طــور کــه مســوولان وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت تا کنون اطلاع رســانی کرده انــد تاکنون کل 
درخواســت های واصله برای واردات خــودرو افزون 
بر ۴۰۰ فقره بوده که در کارگــروه تجارت و ارتباطات 
بین الملل معاونت حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و 

تجارت مورد بررسی قرار گرفته است.
درخواســت هایی که مطابق ارزیابی اولیه توانایی لازم 
برای برآوردن شرایط اصلی آیین نامه فوق الذکر درباره 
قرارداد با شرکت خارجی، داشتن زیرساخت خدمات 
پس از فــروش و برنامــه ســرمایه گذاری فناورانه در 

صنعت خودرو را دارا بودند، مشخص شده است.
بر اســاس این گزارش، در مجمــوع ۴۰۰ مجموعه و 
شــخصیت حقیقی تقاضــای واردات خــودرو را ارائه 
کردند که ۲۷ شرکت حداقل شرایط را داشتند و چهار 

شرکت ثبت سفارش را انجام دادند و آن طور 
که خبرنگار ایرنا اطــلاع یافته محموله یکی 

از شرکت ها وارد گمرکات کشور شده است.
پیشتر وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید 
بر اینکــه اولویــت مــا واردات خودروهای 
اقتصادی اســت، اظهار داشت: ثبت سفارش 
خودرو در هفته های گذشــته انجام شــده و 

نخســتین خودروهای وارداتی به زودی وارد کشــور 
می شود.»سید رضا فاطمی امین«  تاکید کرد: هرچند 
واردات خودروهــای اقتصادی در اولویت اســت، اما 
در مرحله نخســت مهم برای ما زمان واردات اســت تا 
»فضای روانی که واردات خودرو انجام نمی شــود را از 

بین ببریم.«
وی درباره تامین یک میلیارد یــورو ارز واردات خودرو 
نیز گفت: یک میلیارد یورو ارز مــورد نیاز برای واردات 
خودرو در دولت مصوب شــد که بــا هماهنگی بانک 
مرکزی بود؛ بنابراین در این مورد مشکلی وجود ندارد 

و ارز مورد نیاز تامین می شود.
بررســی های ایرنــا از تبلیغــات محیطــی برخــی 

شــرکت های واردکننده خودرو و همچنین 
گفت وگــو با مطلعیــن بازار حاکی اســت، 
تاکنون حضور خودروهای ایتالیایی، ژاپنی، 
کره ای و برخــی خودروهــای چینی که در 
ادامه به آنها اشاره می شــود در کشور قطعی 
شــده و به عنــوان نخســتین خودروهای 

وارداتی راه به خیابان ها پیدا می کنند.
ASX میتسوبیشی

فیات ۵۰۰
)TIPO( فیات تیپو

)ELANTRA( هیوندای النترا
)KONA( هیوندای کونا

)۱۰ I( ۱۰ هیوندای آی
Aeolus Yixuan Max دانگ فنگ

سه محصول چانگان
آن طور که روز گذشــته معاون خرید گروه سایپا خبر 
 CS۵۵ ،پــلاس CS۳۵ داده، ســه محصول چانگان
پلاس و UNI-T در ســبد محصولات ســایپا قرار می 
گیرد و ثبت سفارش ۲۰ هزار دســتگاه از محصولات 

جدید انجام شده اســت.انتظار می رود با عرضه خودرو 
در بورس و انجام شدن واردات، التهابات بازار به شدت 

کاهش یابد و دست سوداگران و واسطه ها کوتاه شود.
پیش از این »امید قالیباف« ســخنگوی وزارت صمت 
اظهار داشــت: طبق برنامه ریزی انجام شــده در سه 
ماهه باقی مانده امســال ۱۰۰ هزار دستگاه و به همین 
تعداد هم در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ خودرو از طریق 

واردات تامین می شود.
وی افــزود: تحویل خــودرو در دو بازه زمانی ســه و ۶ 
ماهه خواهد بود از این رو ممکن اســت متقاضیانی که 
از طریق بــورس کالا خرید می کنند ســه تا ۶ ماه پس 
از زمان خرید خودروی آنها تحویل داده شــود که این 
زمان با توجه به ساخت خودرو و حمل آن طبیعی است.
همچنین معاون صنایع حمل و نقــل وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بــا اعلام اینکه پیش بینی می شــود تا 
پایان سال ۹۰ هزار دســتگاه خودرو وارد کشور شود، 
گفت: مطابق آیین نامه اولویت بــا خودروهای کمتر از 
۱۰ هزار یورو خواهد بود و پس از آن خودروهای در بازه 

قیمتی ۱۰ تا ۲۰ هزار یورویی وارد خواهد شد.

سخنگوی وزارت صمت با اشــاره به واردات ۱۰۰ هزار 
دســتگاه خودرو در ۳ ماه پایانی ســال، گفت: وزارت 
صمت برای تنظیم بازار خــودرو برنامه های متعددی 

دارد که به زودی اعلام خواهد شد.
 امید قالیباف اظهار کرد: طبق برنامه ریزی انجام شده، 

در ۳ ماهه باقی مانده امســال ۱۰۰ هزار دســتگاه و به 
همین تعداد هم در ۳ ماهه اول ســال ۱۴۰۲ خودرو از 

طریق واردات تأمین می شود.
سخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه تحویل خودرو در 
دو بازه ۳ و ۶ ماهه خواهد بود، تصریح کرد: متقاضیانی 

که از طریق بورس کالا خرید می کننــد ۳ تا ۶ ماه بعد 
از زمان خرید، خودروی آنها تحویل داده می شــود که 
این زمان با توجه به ســاخت خودرو و حمل آن طبیعی 
است.مشاور وزیر صمت افزود: امسال حدود ۱۰ درصد 
از خودروهای وارداتی به صورت تحویل فوری به فروش 

خواهد رســید.وی در مورد نحوه تأمیــن ارز واردات 
خودرو نیز گفت: در آئین نامه واردات خودرو روش های 
مختلفی بــرای تأمین ارز قید شــده کــه در مجموع 
ظرفیت های خوبی را ایجاد کرده اســت اما نکته مهم 

این است که تأمین ارز از منشأ خارج کشور خواهد بود.

و خودر

و خودر

خریدار  مدیرعامل بــورس انرژی ایران 
گفت: این بــورس در حــال برنامه ریزی و 
طراحی بازاری به نــام بازار مدیریت مصرف 
اســت که در این بــازار صنایــع می توانند 
ســهمیه برقی که بــه آنان داده شــده را با 
صنایع دیگر مبادلــه کنند که به این ترتیب 
خاموشــی بخشــی از صنایع کاهش پیدا 

می کند.
»علــی نقــوی« در نخســتین همایــش 
تخصصی »انــرژی در صنعت فــولاد« به 
راهکارهــای کوتاه مدت بــرای تامین برق 
پایدار صنایع اشــاره و اعلام کــرد: بورس 
انرژی ایران در حــال برنامه ریزی و طراحی 
بازاری به نام بازار مدیریت مصرف است. در 
این بازار که طبق پیش بینی ها تا سال آینده 
راه اندازی می شود، صنایع می توانند سهمیه 
برقی که به آنان داده شــده را با صنایع دیگر 
مبادلــه کنند و بــه این ترتیب خاموشــی 

بخشی از صنایع کاهش پیدا می کند.
وی خاطرنشــان کرد: تجربه ماده ۱۲ قانون 
رفــع موانع تولیــد ثابت کرد کــه مباحث 
مربوط به صرفه جویــی از محل بودجه های 

دولتی قابل پیگیری نیست، به همین دلیل 
گواهی صرفه جویی انرژی با تمرکز بر حوزه 
بهینه ســازی و فروش سوخت صرفه جویی 
شــده در بازار طراحی شــده اســت. بنا بر 
اعلام نهادهای تخصصی، مصرف ســوخت 
شــرکت های فولادی از الگوی اســتاندارد 
بالاتر اســت و به نظر می رسد اســتفاده از 
ظرفیت بــازار بهینه ســازی و صرفه جویی 

راه حلی مناسب برای آنان باشد.
نقــوی ضمــن بیــان ایــن نکتــه کــه 
سیاست گذاران در سازمان برنامه و بودجه 
از پیش با چالش های ناتــرازی حامل های 
انرژی آشــنا بودند و برای آنان برنامه ریزی 
کردنــد، افــزود: در ســال ۱۳۹۶ مصوبه 
راه اندازی بازار بهینه ســازی مصرف انرژی 
از طریق شــورای عالی انرژی ابلاغ شد، ولی 
پس از گذشت چهار ســال و در سال ۱۴۰۰ 

آیین نامه اجرایی آن به تصویب رسید.
مدیرعامل بورس انرژی ایران به مشــکلات 
کشــور در زمینه ناترازی گاز و برق اشــاره 
کرد و گفت: بروکراسی بسیار زیادی که در 
شــرکت های ملی گاز ایران و توانیر وجود 

دارد و همچنیــن مقاومت آنان نســبت به 
راه انــدازی بــازار بهینه ســازی، به صورت 
توامان باعث شــده اســت که بورس انرژی 
ایران تــا امروز موفق بــه راه انــدازی بازار 

گواهی صرفه جویی انرژی در کشور نشود.
وی با اشــاره به ظرفیت های ارزنده گواهی 
صرفه جویی انرژی در حوزه بهینه ســازی 
مصرف ســوخت، گفت: شــاید هم اکنون 
امــکان افزایش تولید گاز در کشــور وجود 
نداشــته باشــد، اما می توان با راهکارهای 
بهینه ســازی مصرف بخش قابل توجهی از 

نیاز صنایع را برطرف کرد.
نقوی بــا بیــان این که وضعیــت مطلوب، 
وضعیتی اســت که فعــالان صنعت فولاد 
وظیفــه تخصصی خود یعنــی تولید فولاد 
را ادامه دهند و ســاخت نیروگاه به نیروگاه 
سازها ســپرده شــود، به ظرفیت های ابزار 

بورس انرژی ایران در این حوزه اشاره کرد.
مدیرعامل بــورس انرژی ایــران ادامه داد: 
در این چارچــوب، بورس انــرژی ایران به 
همراهی وزارت نیرو در حال پیشبرد طرحی 
کارآمد اســت که طبــق آن بــا راه اندازی 
صندوق های پروژه، شرکت ها و صنایعی که 
به نیروگاه نیاز دارنــد، می توانند واحدهای 
ایــن صندوق هــا را خریداری کننــد و در 
پایان دوره یعنی زمانی که نیروگاه ســاخته 
می شود، ظرفیت برق این نیروگاه در اختیار 
صاحبان واحدها قــرار می گیرد و صندوق 
پــروژه تبدیــل به یک شــرکت ســهامی 

می شود.
وی با تاکید بر این که به واســطه کمبود گاز 
هم اکنون مهم ترین فرصــت تولید برق در 
نیروگاه های تجدیدپذیر اســت که به نظر 

می رســد با توجه به محدودیت هایی که در 
حوزه گاز در کشــور وجود دارد، نمی توان 
ســرمایه گذاری جــدی روی نیروگاه های 
حرارتی داشت و صندوق پروژه نیروگاه های 
خورشــیدی در بورس انرژی ایران در حال 
پیگیری اســت.نقوی ادامه داد: ســازوکار 
دیگری که در بازار بــرق بورس انرژی ایران 
در حال طراحی اســت، امــکان خرید برق 
به صورت ســاعتی اســت. با تفاوت قیمتی 
که برق در ســاعات مختلف شبانه روز دارد، 
صنایع می توانند بخشــی از مصرف خود را 
از طریق این امــکان مدیریت کنند.به گفته 
وی، بورس انرژی ایران در راســتای تامین 
گاز پایدار صنایع، طراحی بازار گاز طبیعی را 
نیز انجام داده است و پیشنهادهای تاسیس 
این بازار جدید به شرکت ملی گاز ایران داده 
شده است.مدیرعامل بورس انرژی ایران با 
یادآوری این نکته کــه در بودجه ۱۴۰۰ به 
راه اندازی بازار گاز جدید اشــاره شده بود، 
گفت: متاسفانه این مسئله از سوی شرکت 
ملی گاز ایــران پیگیری نشــد و عرضه گاز 

اتفاق نیفتاد.

وهای وارداتی که راهی جاده های ایران می شوند، کدامند؟ نخستین خودر

و تا پایان سال سخنگوی صمت اعلام کرد؛ واردات ۱۰۰ هزار خودر

جواد مرشدی   سیاهکلی گفت: از مجلس 
خواســتم رئیــس کل بانک مرکــزی را به 
مجلس دعوت کنند تا ایشان بیاید و توضیح 
دهد علیرغم اینکه ما ذخایر ارزی داریم چرا 

دلار گران می شود.
 بیش از هفت ماه از جراحی بزرگ اقتصادی 
رئیســی می گــذرد و حالا قیمــت دلار و 
خودرو در رقابتی تنگاتنگ به ســمت اوج 
در حرکت هســتند و کسی هم جلودار شان 
نیست.گویی شــعارهای انتخاباتی رئیسی 
در همان اردیبهشت ۱۴۰۰ مانده و زمان را 
سپری نکرده است. اگر چه این روزها رئیس 
جمهــور دم از ترمیم کابینه مــی زند ولی 
ظاهرا نه تنها تغییــری در وزارت خانه های 
متبوع اتفاق نیافتاده بلکه مجلســی ها هم 

کاندیدایی برای استیضاح ندارند.
شــیب تند قیمت ها نه تنها قــدرت خرید 
مــردم را کاهش داده بلکه امیــد به زندگی 
را نیز تحت تاثیر شــرایط موجود قرار داده 
و آینده هراسی را به شــکلی پر رنگ عیان 
کرده اســت .در این بین مــردم که کاری از 
دستشان بر نمی آید انگشت اتهام را به سوی 
نمایندگان خود در بهارســتان نشانه رفته 
اند و مجلســی ها را متهم به اهمال کاری و 
ضعف در برابر دولت می کننــد.در گفت و 
گو با لطف الله ســیاهکلی عضو کمیسیون 
صنایع مجلس به چرایی خیز تند قیمت ها 

پرداختیم .

 مردم یک انتقادهایی به نمایندگان 
مجلس دارند و مــی گویند عملکرد 
نماینــدگان در حوزه هــای مختلف 
ضعیف شده است. به عنوان مثال شما 
وزیر صمت را تا مرز استیضاح بردید و 
با پادرمیانی آقای قالیباف و لابی گری 
دولتی ها ایشان ابقا شدند و در نهایت 

امروز شاهد افزایش بی مهابای قیمت 
خودرو هستیم؟

طبق تعریــف قانــون مهم تریــن وظیفه 
نمایندگان در کنار قانونگذاری رای اعتماد 
به وزرا، ایجــاد یک دولت قــوی و پیگیری 
حُســن اجرای قانــون اســت. در رابطه با 
گرانی های اخیــر و خصوصا خودرو مجلس 
دو بار به وزیر صمــت کارت زرد و تذکرات 
متعدد داده است اما اســتیضاح ایشان رای 
نیاورد. واقعا من دوست دارم از نمایندگانی 
که به اســتیضاح رای ندادند بپرسید چرا به 
اســتیضاح رای ندادید، علیرغم اینکه بنده 
تذکر دادم و گفتم اگر ایشــان بماند گرانی 
بیشــتر خواهد شــد، گفتم ایشــان برنامه 
داده انــد واگر برنامــه ایشــان را بخوانید 
متوجه می شــوید چرا چنین نظری دارم. 

یا برنامه را نمی خوانیــم و یااگر می خوانیم 
باید پاسخگوی ملت باشیم. برنامه ایشان را 
بارها مطالعه و با ایشــان بحث و جدل کرده 
ایم، برنامه ایشــان برای حل مسئله اشکال 
دارد و نادرست است و مســیر را به انحراف 

می کشاند.
 این اتفاق افتاد و حــالا همه دارند می بینند 
که قیمت خودرو به کجا کشــیده شد. خود 
ایشــان قیمت خودرو را تا ۱۸ درصد اضافه 
کرد و تمام کشــور بهم ریخت والان برخی 
خوروها جــدای آن ۱۸ درصد که ایشــان 
اضافه کرده اند بیــش از ۵۰ درصد افزایش 
قیمت داشــته اند. ایشــان باید پاســخگو 
باشــد. من وظیفه ام را انجــام داده ام، نمی 
توانم به زور به نمایندگان بگویم به این رای 
بدهید یاندهید. مــن به عنوان یک مهندس 

و کســی که عضــو کمیســیون صنعت به 
صورت تخصصی بررســی کــردم، وظیفه 
خود را انجــام دادم، همه هــم گفتند دفاع 
بنده از اســتیضاح عالی بود، اما نمایندگان 
رای ندادند و مســلما به دلایل سیاسی رای 
ندادند؛ معلوم اســت که استیضاح؛ سیاسی 

رای نیاورده است.
 به نظــر مــن دراجــرای قانــون و نظارت 
نماینــدگان نباید حــزب، گــروه و جناح 
معیارمان باشــد، باید مــردم و منافع آنان 
معیار ما باشند تا مســایل حل شود. به نظر 
من باید اســتیضاح آقای فاطمی امین رای 

می آورد و ایشان جابه جا می شد.

 اخیرا آقای رئیسی از ترمیم کابینه 
ســخن گفته اند، آیا این ترمیم شامل 

حال وزارت صمت هم خواهد شد؟
دولت هم به این نتیجه رســیده و می داند 
که مشکل حل نمی شــود، نزدیک به ۴۰ و 
حداقل کــف ۲۵ درصد اقتصاد کشــور در 
این وزراتخانه اســت. از ایــن رو باید به این 
وزراتخانه توجه بیشــتر شــود وفردی کار 
آمد باید بر ســر کار بیاید. ما وظیفه خود را 
انجام دادیم و در حوزه انتخابیه هم مردم به 
این مسایل واقف هســتند و نسبت به بنده 

محبت ویژه دارند.

 مگر بنا نبود این وزراتخانه تبدیل به 
دو وزراتخانه شود؟

این نظر آقای رئیس جمهور بود ولی دولت 
و مجلس همدیگر را پاس کردند و این اتفاق 

نیفتاد.

 در مورد قیمت دلار هم مردم گلایه 
دارند. نمایندگان برای کنترل قیمت 

دلار چه برنامه ای دارند؟
من هفته پیش راجع به این موضوع صحبت 
کردم و از مجلس خواستم رئیس کل بانک 
مرکزی را به مجلس دعوت کنند تا ایشــان 
بیایــد و توضیح دهــد، علیرغــم اینکه ما 
ذخایر ارزی داریم چرا دلار گران می شــود. 
علیرغم اینکــه وضعیت مالــی مان خوب 
اســت، چرا بانک ها وام نمی دهند. علیرغم 
اینکه تعهد کردیم چهار میلیون مسکن در 
دولت آقای رئیسی ســاخته شود، چرا بانک 
ها وام نمی دهند؟ به نظر من همکاری بانک 
ها ، وضعیت دلار و کاهــش پایه پولی جزو 
سیاست های نادرســت بانک مرکزی است 
و بانک مرکــزی باید به مجلس پاســخگو 
باشــد. احتمالا هفتــه آینــده رئیس کل 
بانک مرکزی به مجلس دعوت می شــود تا 

پاسخگوی سوال نمایندگان باشد.



معاون سیاســی،  شــیراز -چراغی
امنیتــی و اجتماعی اســتانداری فارس 
بــا پیشــنهاد راه اندازی شــورای عالی 
کتاب با بیان اینکه شــوراها و کارگروه ها 
ظرفیت های نهفته توســعه فارس است 
گفت: در این شــورا می توانیــم از تجربه 
کتابدارهای باســابقه که به عنوان بانک 

اطلاعاتی استان هستند بهره ببریم.
اســماعیل محبی پور در جلســه تکریم 
و تقدیر از زحمــات » فاطمــه جوکار » 
یکی از کتابداران با ســابقه فارس اظهار 
کرد: در استان ظرفیت های پیدا و پنهان 
بســیاری داریم که بخش زیــادی از این 
ظرفیت هــا از دیــد مســئولان و مردم 
پنهان مانــده اســت.این ظرفیت ها باید 
در قالــب شــورا و کارگروه هــا تجمیع 

شوند.
معــاون سیاســی، امنیتــی و اجتماعی 
اســتانداری فارس بــا اعتقاد بــه اینکه 
شوراها نقش مهم و بســزایی در پیشبرد 
اهداف  توســعه در اســتان دارند، افزود: 
دو هفته اســت کــه هدایــت و راهبری 
موضوع فضای مجازی اســتان آغاز شده 
و شــورای فضای مجازی برای تحقق این 
امر شکل گرفته اســت؛ پیشنهاد داده ایم 

که شــورای هنــر در اســتان راه اندازی 
شــود و مجموعه هایی که از ظرفیت های 
هنری برخــوردار هســتند دور یک میز 
بنشــینند و اتفاقات منفی و مثبتی که در 
اســتان رقم می خــورد و محتوای هنری 
رویدادها در این شــورا را مورد بررسی و 

حمایت محتوایی قرار دهند.
وی بــا بیــان اینکــه در بخــش کتاب و 
کتابخانه هــا بایــد بــه یک اجمــاع در 
استان فارس برســیم، گفت: ممکن است 
برخی کتاب هایی که در انبــار کتابخانه 
وجود دارد نیاز دانشــگاهیان باشــد و یا 
کتاب هایی در کتابخانه دانشــگاه داشته 
باشــیم که مورد اســتفاده دانشگاهیان 
نباشــد و باید در کتابخانه های عمومی و 

یا مساجد مورد استفاده قرار گیرد.
این مقام مسئول بیان داشت: می بایست 
متولی برای ایــن کار در اســتان فارس 
در نظــر گرفتــه شــود. نبایــد منتظر 
تصمیمــات از مرکز باشــیم. ظرفیت ها 
در اســتان های مختلف ،متفاوت است و 
البته با ممنوعیتی هــم در این زمینه رو 
به رو نیســتیم. حتی این رویکرد باید در 

روستاها و شهرستان ها دنبال شود.
وی با بیان اینکه اســتان فارس ظرفیت 

قابل توجهــی در توســعه و بهره برداری 
از کتابخانه هــا دارد، عنــوان داشــت: 
می توانیم از مشــورت افــراد مجرب در 
این حوزه بهره ببریم. بســیاری از خیرین 
علاقمنــد بــه فعالیــت در ایــن زمینه 
هســتند. لذا ما می توانیم ایــن ظرفیت 
را فارغ از سیاســت های ملی در اســتان 

ایجاد کنیم.
روح الله منوچهــری مدیــرکل کتابخانه 
های اســتان فــارس نیز دراین مراســم 
اظهــار کرد: فعــالان در حــوزه کتاب و 
کتابخوانــی عمدتــا از بانوان هســتند 
که افــزون بر اینکــه وظایف مــادری و 
همســری را در خانواده بــه نحو مطلوب 
و شایســته ای انجام می دهنــد، وظایف 
کاری خــود را نیز به نحو احســن دنبال 
می کنند به گونه ای که هرســاله اســتان 
فارس در حوزه ترویــج فرهنگ کتاب و 

کتابخوانی خوش می درخشد.
منوچهــری با بیــان اینکــه برنامه های 
و  کتــاب  حــوزه  در  خوبــی  بســیار 
کتابخوانــی در اســتان فــارس اجــرا 
می شــود، گفت: اســتمرار فعالیت های 
خانــم فاطمه جــوکار در حــوزه کتاب 
و کتابخوانــی و تلاش هایی کــه پس از 

پایان خدمت توســط ایشــان انجام شد 
قابل تقدیر اســت؛ ایشان مدت ها با عشق 
و علاقــه در حوزه ترویــج فرهنگ کتاب 
و کتابخوانی و همچنین در ســاماندهی 
انبار کتاب زحمات بســیاری کشــیدند 
که حضور بی چشمداشــت ایشــان جای 

الگوسازی و تقدیر دارد.
وی عنــوان کــرد: معمولا افــرادی که 
در حوزه کتــاب و کتابخوانــی فعالیت 
می کنند عاشــق کارشان هســتند و با 
عشــق و علاقه فعالیت می کننــد. البته 
بحث حقــوق و مزایــا همیشــه وجود 

دارد اما حقــوق و مزایای ایــن کار به 
حــدی پایین اســت که عشــق و علاقه 
فعالان ایــن عرصه نقش بیشــتری پیدا 

. می کند
فاطمه جــوکار متولــد ۱۳۳۴ و دارای 
مدرک فوق دیپلم اســت که ســالها بعد 
عنــوان کتابدار و مســئول انبــار کتاب 
فرهنــگ و ارشــاد فعالیت کرده اســت. 
وی سال ۸۵ بازنشســته شده اما از همان 
زمــان تاکنــون در روزهای دوشــنبه و 
چهارشــنبه  به صورت افتخاری در انبار 

کتاب ارشاد مشغول به فعالیت است.

اصفهان-مریم مومنی در جشنواره پژوهش و فناوری 
وزارت نیرو در ســال ۱۴۰۱ از ۱۲ طرح و دســت آورد 

پژوهشی آبفای استان اصفهان رونمایی شد.
آیین گشــایش این جشــنواره برگزار شــد و غرفه 
دستاوردهای پژوهشی آبفای اســتان اصفهان نیز 

در این جشنواره دایر شده است.
۱۲ طرح پژوهشــی آبفای اســتان اصفهان شامل 
»ارزیابی و مدلســازی کیفــی تالاب های مصنوعی 
هیبریدی بــه منظــور تصفیــه پســاب فاضلاب 
شهری«، »بررســی امکان هوشمندســازی شبکه 
آب با کمک الگوریتم یادگیری عمیق«، »بررســی 
تأثیر کاشــت درختان زردبیــد در تصفیــه خانه 
فاضــلاب ورزنه در کاهــش آلاینده های زیســت 
محیطی پســاب خروجی و ایجــاد ارزش افزوده«، 
»پمــپ فاضــلاب کــش آسانســوری«، »رویداد 
فناورانــه رفع نیازهــا و چالش هــای صنعت آب و 
برق کشور«، »روش بازسازی منهـــول هـا توسط 

عملیات پاشـــش دورانـی، با استفـــاده از مصالـح 
پایه ســیمانی مسلح شده«، »بازســازی خطوط به 
روش CIPP «، »ساخت سری کف روب واترجت«، 
»ســاخت مینی فوگر گازی ســم پاش منهول های 
فاضلاب«، »دســتگاه آشــغالگیر مکانیکی پلکانی 

دانه ریز«، »مطالعات و پیشنهاد روش های کاهش 
آب بدون درآمد روســتاهای بخش زیار اصفهان« 
و »روتاری وکیوم درام فیلتر) دســتگاه پیوســته 
جداســازی جامد- مایع( « با حضــور مریم کارگر 
نجفی معــاون تحقیقــات و منابع انســانی وزارت 

نیرو و جمعی از مســئولان آبفای اســتان اصفهان 
رونمایی شد.

طرح های یاد شــده به همت تعــدادی از مدیران و 
کارشناســان آبفای اســتان اصفهان و با همکاری 
دســتگاه های علمی، پژوهشی این اســتان به اجرا 

در آمده است.
در غرفه آبفای اســتان اصفهان در این نمایشــگاه که 
به همت دفتر معاونــت منابع انســانی و  تحقیقات و 
دفتر تحقیقات و توسعه فناوری این شرکت برپا شده 
است طرح های تحقیقاتی شرکت در قالب تجهیزات، 

عکس، بنرو ماکت به نمایش در آمده است.
در ایــن نمایشــگاه، شــرکت های آب و فاضلاب، 
آب منطقه ای، برق و نیروگاه های سراســر کشــور، 
جدیدتریــن دســتاوردهای تحقیقاتی خــود را به 

نمایش گذاشته اند.
این نمایشــگاه  در محــل پژوهشــگاه وزارت نیرو 

پذیرای علاقه مندان برگزارشد.

معــاون هماهنگی  ارومیه - رحیم جباردخت 
امور اقتصادی اســتاندار آذربایجان غربی گفت: در 
تابستان امســال رتبه چهار کشــوری را در زمینه 
بهبود فضای کســب و کار و امنیت سرمایه گذاری 
کســب کردیم که البته این رتبه در بهار امســال، 

نخست کشوری بود.
جــواد کرمی  در زمینه بررســی وضعیت ســرمایه 
گــذاری در آذربایجــان غربی افزود: این اســتان، 
مزیت هــای خاصی در حــوزه ســرمایه گذاری و 
تجارت دارد و برنامه ما اســتفاده از ایــن موقعیت 
مطلوب اســت تا بتوانیم زمینه توســعه اســتان و 

بهبود روزافزون فضای کسب و کار را فراهم کنیم.
وی اضافه کرد: تســریع و تســهیل در فرایندهای 
ســرمایه گذاری از مهمترین شــاخص های بهبود 
فضای کســب و کار اســت که در این راســتا با راه 
اندازی مرکــز خدمات ســرمایه گــذاری، برخی 

اســتعلامات مورد نیاز ســرمایه گذاران را در این 
مرکــز انجام مــی دهیم و از ســوی دیگــر ارتباط 
تنگاتنگی با واحد هــای تولیدی داریم تا زمینه رفع 

مشکلات صاحبان واحدها مهیا شود.
وی با اشــاره به اینکه مرکز خدمات سرمایه گذاری 
باعث تســهیل در صدور اســتعلام ها و ارائه طرح 
توســعه ای صاحبــان مراکز تولیدی شــده، اظهار 
کرد: نتیجــه اســتعلام هــا در اختیــار کارگروه 
ســرمایه گذاری اســتان در همین مکان قرار می 
گیــرد و این موضــوع باعث شــده تا اســتقبال از 

سرمایه گذاری افزایش یابد.
معاون اســتاندار آذربایجــان غربی با بیــان اینکه 
پیشــران های توسعه استان به ســرعت در حال راه 
اندازی اســت، ادامه داد: در هفتــه دولت ۲۵ هزار 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری در بخش خصوصی 
جذب شــد و به زودی شــاهد افتتــاح واحدهای 

مربوط به آن خواهیم بود.
کرمــی گفــت: تفاهم نامه هــای خوبی با شســتا، 
ایمیدرو ، ســتاد اجرایــی فرمان امــام)ره( و بنیاد 
برکت انجام شــده اســت که نتابــج آن در آینده 

نزدیک برای استان بسیار خوب خواهد بود.
وی با بیــان اینکه یکســری برنامه ها بــرای بهبود 
فضای کسب و کار در دولت ســیزدهم شروع شده 
تا در این اســتان به شــاخصه هایی فراتر از سطح 
کشــوری دســت یابیم، افزود: راه انــدازی مجدد 
واحد های راکد نشــانه خوبی برای روزهای خوش 

در آینده برای آذربایجان غربی است.
وی اضافه کــرد: با پیگیری اســتاندار آذربایجان 
غربی تلاش شــده تــا توســعه عمرانی اســتان 
برمبنای ســرمایه گذاری باشــد و در این زمینه 
می توان به کارهای عمرانی در مســیر پیرانشــهر 
به تمرچیــن و افتتاح مســیر بزرگراهی ارومیه - 

سرو به صورت رسمی در چند روز آتی اشاره کرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار آذربایجان 
غربی با اشــاره به اعتبار مطلوبی که در ســفر رییس 
جمهور برای راه اندازی باراندازهای راه آهن ایستگاه 
ارومیه و سایر شهرســتانها مصوب شد، اضافه کرد: بار 

انداز ارومیه در دهه فجر افتتاح می شود.
کرمی گفــت: ۱۵پروژه ســرمایه گــذاری نیز در 
دســت اقدام بوده که ارزش آنها بیــش از ۳۰ هزار 
میلیارد تومان اســت که در صــورت تحقق و جذب 

تحول خوبی در استان ایجاد خواهد کرد.

اصفهان

و وهش و فناوری وزارت نیر وهشی آبفای استان اصفهان در جشنواره پژ ح پژ ونمایی از ۱۲ طر ر

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار:
آذربایجان غربی چهارمین استان کشور در بهبود فضای کسب و کار است

جلســه مدیرکل  اهــواز-  محمد مجــدم 
ارتباطات و امــور بین الملل شــهرداری اهواز 
با مدیــران ارتباطات مناطق هشــتگانه  برگزار 

. شد
 در این جلســه که با موضوع فضاســازی سطح 
شــهر به مناســبت ایــام فاطمیــه و هماهنگی 
اجرای طرح تفکیک پســماند در سطح مناطق 
هشــتگانه برگــزار شــد، امیر آهــن جان در 
خصــوص تعظیم شــعائر اســلامی و چگونگی 
فضاسازی مناسب در سطح شــهر در این ایام با 

حاضرین بحث و تبادل نظر کرد..
وی همچنیــن در رابطــه بــا اطلاع رســانی و 
تبلیغــات گســترده شــهری طــرح تفکیــک 
پســماند و لــزوم اجــرای تئاترهــای خیابانی 
و ســاخت کلیپ و پخــش زیرنویس و انتشــار 
در فضــای مجــازی بــه منظــور آگاه ســازی 
شهروندان در راســتای اجرای موفق این طرح 

راهکارها و تاکیدات لازم را ارائه کرد.
مدیــرکل ارتباطــات و امــور بیــن الملــل 

شهرداری اهواز در حاشــیه این جلسه پیرامون 
دقت در مستند ســازی عملکرد روابط عمومی 
ها، بروزرســانی سایت های شــهرداری و ارائه 
ایده های نویــن و به روز بودن علــم و دانش و 

هنر روابط عمومی ها تاکید کرد.

البرز-مظفری   جلسه کمیسیون بند ۲۰ ماده ۵۵ قانون 
شهرداری ها با حضور مهندس مهرانی رئیس کمیسیون 
بهداشت و نظارت بر محیط زیســت شورای اسلامی شهر 
گلسار ، مهندس فریدونی معاونت اداری مالی شهرداری ، دکتر 
رنجبرپور مدیر شبکه بهداشت و درمان شهرستان ساوجبلاغ 
، نماینده اداره حفاظت محیط زیست شهرستان ،معاونت 
خدمات شهر و مسئولین مربوطه در سالن جلسات شهرداری 
گلسار برگزار گردید . در ابتدای جلسه مهندس فریدونی 
ضمن خوش آمد گویی  در سخنانی در خصوص وظایف 
این کمیسیون مطالبی را بیان و اظهار داشت : جلوگیری 
از ایجاد و تأسیس کلیه اماکن که به نحوی از انحاء موجب 
بروز مزاحمت برای ســاکنین یا مخالف اصول بهداشت 
در شهرهاســت از وظایف مصرح شــهرداری است. وی 
افزود با توجه به بافت و موقعیت شــهر گلسار  تعدادی از 
صنوف مزاحم  ، فروشندگان سیار ، دامداری  ، کیوسک  و 
همچنین معادن در جوار شهر وجود دارد  که موجب بروز 
مشکلاتی برای شهروندان و نازیبایی بصری می گردد  که 
می بایستی  این مشکلات مرتفع گردد. مهندس مهرانی 
رئیس کمیسیون بهداشــت و نظارت بر محیط زیست 

شورای اسلامی شهر گلسار نیز در سخنانی بیان داشت: 
عملیاتی شدن مصوبات جلسات بایستی در اولویت قرار 
گیرد که با وجود گذشــت ۱۴ سال از قدمت شهر گلسار 
هنوز معضلاتی در شهر وجود دارد که نیازمند همکاری 

دستگاه های ذیربط در این زمینه می باشد .

خوزستان البرز

جلسه هم اندیشی مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری اهواز با مدیران ارتباطات مناطق هشتگانه

برگزاری جلسه کمیسیون بند ۲۰ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها 
در شهرداری گلسار

معاون استاندار فارس:

وه ها ظرفیت های نهفته توسعه فارس است شوراها و کارگر
ح درمانی در گلستان ساخت ۱۱ طر

گــرگان -مهنازمحمدزمانی   مدیر درمــان تامین اجتماعی 
استان گلســتان گفت: درحال حاضر ۱۱ طرح درمانی در گلستان 
با اعتبــار بیــش از ۵۴۰ میلیارد تومان درحال ســاخت اســت و 
درحال حاضر  حــدود ۹۰۰ هزار نفــر از جمعیت این اســتان زیر 

پوشش خدمات درمانی سازمان تامین  اجتماعی قرار دارند.
زینلی  اظهارکرد: هــم اکنون ۱۱ پروژه درمانی در ۸ شهرســتان 
در ۲۰ هزار ۵۲۰ مترمربــع با اعتبار بیــش از ۵۴۰ میلیارد تومان 
درحال ســاخت اســت که تعدادی از این پروژه ها به بهره برداری 
رسیده و یا تا پایان امســال به بهره برداری می رسد.وی ادامه داد: 
خرید دســتگاه MRIجهت نصب در بیمارســتان حکیم جرجانی 
در ۳۰۰ متر مربع با اعتبــار ۵۰ میلیارد تومان،احــداث درمانگاه 
تخصصی درمحوطه بیمارســتان خاتم الانبیاء )ص( گنبدکاووس 
در ۳۵۰۰ متر مربع، احداث پلی کلینــک تخصصی در ۳۵۰۰ متر 
مربع بــا اعتبار ۱۱ میلیارد تومان در شهرســتان علــی آباد کتول 

درحال پیگیری و ساخت است.
وی افزود: احــداث درمانگاه تخصصی ســرپایی درمینودشــت با 
۲۵۰۰ متــر مربع بــا اعتبار ۵ میلیــارد تومان، احــداث درمانگاه 
تخصصی ســرپایی با ۲۵۰۰ متر مربع با اعتبار ۵ میلیارد تومان در 
شهرســتان آق قلا و افزایش ۵۰ تخت بســتری بیمارستان حکیم 
جرجانی گــرگان با اعتبــار ۵۰ میلیارد تومان که آمــاده افتتاح و 

بهره برداری است از جمله این طرح ها است.
وی افزود: رویکرد ســازمان تامین اجتماعی در توســعه خدمات 
درمانی ، توجه بــه مناطق کم برخوردار اســت و ســازمان تامین 
اجتماعــی در دو بخــش بیمــه ای  و بخش درمــان خدمات خود 
را ارائه می دهــد.وی تصریــح کرد: ســازمان تامیــن اجتماعی 
اســتان ســالانه به ۱۰ میلیون  نفــر مراجعه کننــده در دو حوزه 
درمان مســتقیم و غیر مســتقیم خدمات ارائه می کند و همچنین 
بیمارســتان خاتم الانبیاء)ص( گنبد کاووس به عنوان یکی از ۱۴ 

مرکز برتر مدیریت خدمات سبز در کشور انتخاب شد.
وی خاطر نشــان کــرد: درحال حاضر  حــدود ۹۰۰ هــزار نفر از 
جمعیت این اســتان زیر پوشش خدمات درمانی ســازمان تامین  
اجتماعی قرار دارنــد و ارائه خدمات درمانی بــه بیماران،بیماران 

خاص، پیوندی، رادیوتراپی و سرطان رایگان است

فرمانده ارشد پدافند غیر عامل و مدیریت 
بحران منطقه ویژه پارس منصوب شد

در حکم مشترکی از ســوی وزیر نفت  بوشــهر-رضا حیدری 
و رئیس ســازمان پدافند غیر عامل کشور، ســخاوت اسدی، مدیر 
عامل ســازمان منطقه ویژه پارس به عنوان فرمانده ارشــد پدافند 

غیر عامل و مدیریت بحران منطقه ویژه پارس منصوب شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی منطقه ویژه پارس- در مراسمی با 
حضور سردار ساسانی، جانشین ســازمان پدافند غیر عامل کشور، 
دکتر کشــوری، معاون انرژی ســازمان پدافند غیر عامل کشــور، 
رئیس HSE وزارت نفت و جمعی از مســئولین شهرستان عسلویه، 
سخاوت اسدی، مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه پارس به عنوان 
فرمانده ارشــد پدافند غیر عامــل و مدیریت بحــران منطقه ویژه 

پارس منصوب شد.
جانشین سازمان پدافند غیر عامل کشور در این مراسم گفت؛ امروزه 
تهدیدات از حوزه نظامی به حوزه اقتصادی منتقل شده است و چنین 
عرصه ای به سربازان، افســران و فرماندهان تعلیم دیده در این حوزه 

نیاز دارد تا بتوانیم در این جنگ نرم نیز موفق باشیم.
ســرداد ساســانی افزود؛ پدافند غیر عامل را همه مــا در زندگی 
شــخصی رعایت می کنیم و این میزان اهمیت با توجه به دارایی ما 
متغییر اســت، امروزه دارایی کشــور در پارس جنوبی امانت است 

که باید بشدت برای مراقبت از آن تلاش کنیم.
وی ادامه داد؛ ۷۰ درصد تولید گاز کشــور از منطقــه ویژه پارس 
رقم بالایی اســت و به طبع آن ۶۰ درصد تولید برق کشــور نیز به 
پارس جنوبی وابسته است که بر اساس آن ســازمان پدافند کشور 
بر آن شــد که مدیر ارشدی برای این منطقه حســاس انتخاب کند 
و همه دســتگاه ها لازم اســت همکاری و هماهنگی لازم با فرمانده 

ارشد منطقه داشته باشند.
این مقام مســئول در پایان گفت؛ ایجاد، حفــظ و ارتقا آمادگی ها 
از وظایــف فرمانــده ارشــد پدافند غیــر عامل منطقه اســت که 
این امــر نیازمند طــرح ســاختاری و تجهیزاتی اســت که در این 
چارچوب باید آموزش، تمریــن و مانورهای دوره ای برای بالا بردن 

هماهنگی اجرا شود.

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی ایلام؛
مشارکت در امر حفاظت و احیا و توسعه جنگل 

وری است های کشور ضر
ایلام -حســن بیگی معاون فنی اداره کل منابع طبیعی ایلام 
گفت: مشــارکت واقعی در امر حفاظت و احیا و توسعه جنگل های 

کشور ضرورتی انکارناپذیر است.
غلامرضــا فتحی در اولین جلســه کارگروه تخصصــی جنگلداری 
اجتماعی که بــا حضور اعضای ایــن کارگروه برگزار شــد، اظهار 
داشــت: حفاظت ،احیاء و توســعه عرصه های جنگلی یک ضرورت 
انکارناپذیر بوده و اکنون این مهم در دســتور کار ســازمان منابع 

طبیعی و آبخیزداری قرار گرفته است.
وی در ادامــه اظهــار امیــدواری کــرد، از طریق اجــرای طرح 
جنگلــداری اجتماعــی گامــی مثبــت در جهــت مدیریــت 

پایدارجنگل ها برداشته شود.
در این جلســه نیز دکتــر نجفی فــر بعنوان مجری طــرح به اعضا 
کارگروه معرفی و شــاخص ها، معیارهای تهیــه و ارزیابی و نحوه 
مشــارکت مردم در طرح جنگلداری اجتماعی برای اعضا کارگروه 
تبیین و اهم فعالیت هــای صورت گرفته از جملــه انتخاب منطقه 
پایلوت، طرح پیشــنهادی جهت اجرا در مناطق پیشــنهادی مورد 

بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
شایان ذکر اســت؛ اســتان ایلام به همراه اســتان های کردستان 
و فارس بــه عنوان منطقــه الگو از طرف ســازمان منابــع طبیعی 
و آبخیزداری کشــور جهت اجــرای پروژه جنگلــداری اجتماعی 

انتخاب شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 صدور دسته چک های شخصی سازی شده 
در بانک ایران زمین

بــه منظــور افزایــش امینت و حفــظ حریم 
خصوصــی و نیز تقویت زیرســاخت های فنی 
و سیســتمی جهت تبادل اطلاعــات، ضمن 
راه انــدازی بخش درخواســت صدور دســته 
چک جهت صحت اعتبارســنجی و صلاحیت 
مشتری در ســامانه داخلی بانک، صدور دسته 

چک نیز شخصی سازی شد.
به گزارش روابط عمومی؛ پس از بررسی صلاحیت متقاضی دسته چک 
در شعبه و تایید از سوی بانک مرکزی، شناســه استعلام برای هر برگ 
چک و به تعداد برگ چک های درخواست شــده، تولید و در سامانه به 
بانک ایران زمین ارسال می شود. مسئول شــعبه شناسه های دریافت 
شده را از طریق سامانه به چاپخانه طرف قرارداد جهت صدور و تحویل 
دسته چک شخصی سازی شده ارســال می نماید و نهایتاً چک صادر و 

تحویل متقاضی می شود.

عملکرد مطلوب بانک آینده در جذب منابع 
ارزان قیمت

بانــک آینــده بر آن اســت تــا ســهم منابع 
ارزان قیمت خود را تا پایان سال ۱۴۰۱ به بیش 
از ۷ درصد منابع کل خود برساند. این امر، تأثیر 
قابل توجهی بر بهای تمام شــده پــول و به تبع 
آن، سود هر سهم در پایان ســال مالی، خواهد 

داشت.
در شــش ماه نخســت ۱۴۰۱، منابــع جاری 
قرض الحســنه بانک آینده بــه بیــش از ۱۴,۰۰۰,۰۰۰ میلیون ریال 
رسیده که نشــان از رشــد ۱۰۰ درصدی این منابع، نسبت به سه ماهه 

نخست امسال و دوره مشابه سال گذشته دارد.
این دســتآورد، همراه با رشــد چندین برابری منابع بلندمدت نشــان 
می دهد؛ بهبود عملکرد، رشــد در همه ابعاد و توجه به تمام جنبه های 

بانکداری، از جمله اولویت های بانک آینده است.

گاوصندوقی به نام شعبه آقا بزرگی

خاص ترین شعبه  بانک کارآفرین افتتاح شد
همزمان با بیست و سومین ســالگرد تاسیس 
بانک کارآفرین، ســاختمان جدید شــعبه آقا 
بزرگی با نمایی خاص، با حضــور مدیرعامل و 

مدیران ارشد بانک بطور رسمی افتتاح شد.
به گــزارش روابــط عمومی بانــک کارآفرین 
جدیدترین شــعبه بانک با نمایــی متفاوت و 
بعنوان یکــی از خاص ترین شــعبه های بانک 

کارآفرین در خیابان آقابزرگی شهر تهران آغاز به کار کرد.
در مراســم افتتاح این شــعبه که با حضور احمد بهاروندی مدیرعامل، 
سهراب صادقی معاون امور بانکی، شــاهرخی مدیرعامل شرکت ابنیه 
گستر کارآفرین و جمعی از مدیران ارشــد بانک برگزار شد؛ مدیرعامل 
بانک با تاکید بر پتانسیل های موجود در این شعبه، ابراز امیدواری کرد: 
طی زمان کوتاهی شاهد موفقیت های بیشــتر توسط همکاران شعبه 
آقابزرگی باشیم و از فرصت ایجاد شده توســط فضای جدید شعبه در 

این منطقه از شهر تهران به خوبی استفاده کنیم.
همچنین سهراب صادقی در این مراســم با تاکید بر جایگاه ویژه شعبه 
آقابزرگی تصریح کرد: این شعبه از ابتدای سال تا کنون توانسته با بهره 
مندی از ظرفیت های مناســب منطقه، در اغلب شاخص های ارزیابی 
جزء رتبه های برتر قرار گیرد و امیدوارم با ادامه این روند بتواند همچنان 

در بین شعب برتر بانک به فعالیت خود ادامه دهد.
لازم به ذکر است بانک کارآفرین در راســتای ارائه خدمات مطلوب به 
مشتریان و رویکرد خدمات کاربر پسند؛ تجهیز و نوسازی شعب جدید 
خود را در دستور کار قرار داده اســت. پیش از این شعبه ناهید و شعبه 
تابان و امروز شعبه آقابزرگی در همین راســتا و با رویکرد ارائه خدمات 

نوین، افتتاح شدند.
شعبه آقابزرگی در ساختمان جدید خود با نمای متفاوت و با الهام از یک 
گاوصندوق نفوذ ناپذیر، با سبک طراحی متفاوت از شعب معمول بانک 

ها طراحی و ساخته شده است.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی: 
 بانک کشاورزی، خط مقدم بخش کشاورزی است

دکتر محمد جواد عســکری نماینــده مردم 
داراب و زریــن دشــت و رئیس کمیســیون 
کشــاورزی مجلس شــورای اســلامی، بانک 
کشــاورزی را خــط مقدم بخش کشــاورزی 
دانســت و بر لزوم توجه ویژه دولت به این بانک 

تاکید کرد.
 به گــزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، 
عســکری در همایش روسای شعب بانک کشــاورزی استان فارس که 
با حضور فرشــید فرخ نژاد مدیرعامل این بانک برگزار شد، با بیان این 
مطلب افزود : برای حمایت اعتباری از بانک کشاورزی، در بودجه سال 
۱۴۰۲ و در برنامه هفتم توســعه، پیگیری ها و رایزنی هایی انجام شده 

است .
وی با اشاره به اهمیت و حساســیت موضوع امنیت غذایی و نقش مهم 
تولید غذای سالم، مطلوب و با کیفیت در تمام حوزه ها از جمله کاهش 
هزینه های بهداشت، درمان و بیمه های درمانی، بر نقش کلیدی بخش 
کشاورزی و بانک کشــاورزی در تحکیم پایه های امنیت غذایی کشور 
تاکید کرد و گفت: در این راستا باید به بانک کشاورزی نگاه ویژه داشت، 
با برنامه و در قالب نقشــه راه حرکت کرد، از تمــام ظرفیت های بخش 
کشاورزی و بانک کشــاورزی استفاده و زیرســاخت ها و سازوکارها را 
تقویت کرد.عســکری ضمن قدردانی از بانک کشــاورزی برای تحقق 
۱۰۰ درصد تعهــدات و تکالیــف خود در حــوزه کشــاورزی، اظهار 
امیدواری کرد ســایر بانک ها در شبکه بانکی کشــور نیز به تکالیف و 

تعهدات خود در زمینه تأمین مالی بخش کشاورزی عمل کنند.
وی تصریح کرد: بخش کشــاورزی با داشــتن حــدود ۴ میلیون نفر 
بهره بردار، بزرگترین بخش خصوصی کشور است. بیش از ۳ برابر بخش 
صنعت بازدهی دارد، حدود ۳۵ درصد اشــتغال کشــور مربوط به این 
بخش است و ظرفیت و قابلیت بســیار بالایی برای ارزآوری و شکوفایی 
اقتصادی کشور دارد.عسکری در ادامه ســخنان خود اظهار داشت: در 
مجلس شــورای اســلامی در زمینه امنیت غذایی و رفع موانع تولید، 
طرحی متشــکل از ۱۵ ماده و ۲۸ اصل تدوین شــده که طی آن برای 
اولین بار نظرات همه فعالان حوزه کشــاورزی بــا موفقیت جمع آوری 
و برای رفع کاستی ها و نارســایی ها و ارائه راهکارهای مناسب استفاده 
شده است. همچنین دســتگاه های متولی مکلف به همکاری شده اند و 
برای نخستین بار در کشور تشکیل شــورای قیمت گذاری به تصویب 
رسیده است. نماینده مردم داراب و زرین دشت در بخش پایانی سخنان 
خود، با اشاره به تنوع اقلیمی و ظرفیت های بالای استان فارس در بخش 
کشــاورزی، ضمن قدردانی از خدمات و تلاش های بانک کشــاورزی، 
خواستار حمایت و توجه بیشتر به اســتان فارس و بهره برداران بخش 

کشاورزی استان شد.

وزیر نفت:
 تولید نفت ایران به کانال سه میلیون بشکه 

وز رسید در ر

وزیر نفت گفت: ما از نظر عملکرد در کانال تولید روزانه ۳ میلیون بشکه 
نفت قرار گرفتیم و ظرفیت تولید نفت ســبک نیز بــه روزانه ۲۰۰ هزار 

بشکه افزایش پیدا کرد.
جواد اوجــی وزیر نفت در حاشــیه جلســه هیئت وزیــران در جمع 
خبرنگاران در رابطه با نقره داغ کردن مشــترکین پــر مصرف، اظهار 
داشــت: هیچ گونه افزایش قیمتی برای مشــترکینی که سقف الگوی 
مصرف را رعایــت می کنند و نزدیــک به هفتاد درصد مشــترکین ما 

هستند، نداریم.
وی عنوان کرد: افزایش قیمتی که در دولت هم مصوب شــده است و در 
قانون بودجه ۱۴۰۱ است، مشمول مشــترکینی است که سقف الگو را 
رعایت نمی کنند که به صورت پلکانی اعمال خواهد شــد. هر افزایش 

غیر متعارفی مشمول این قانون می شود.
وزیر نفت در رابطه با تأمین سوخت زمســتانی، بیان کرد: الحمدلله در 
فصل پاییز گازرســانی به نیروگاه ها به صورتی انجام شد که ۱۰ درصد 
گاز بیشتر نسبت به پاییز سال گذشته به آنها داده شد و به همین میزان 

سوخت مایع کمتری استفاده شد.
اوجی خاطرنشان کرد: پاییز امسال مصرف نفت کوره و گازوئیل نسبت 
به سال گذشته کمتر بوده است. سال گذشته و امسال در استان تهران 
در هیچکــدام از نیروگاه ها و صنایــع، هیچ گونه مصــرف نفت کوره و 

مازوت را نداشتیم.
وی با اعلام این خبر که ما از نظر عملکرد در کانال تولید روزانه ۳ میلیون 
بشــکه نفت قرار گرفته ایم، بیان کرد: همچنین ظرفیــت تولید نفت 
ســبک نیز با ابتکارات همکاران ما در شــرکت ملی نفت و پژوهشگاه 

صنعت نفت به روزانه ۲۰۰ هزار بشکه افزایش پیدا کرد.
وزیر نفت تاکید کرد: نفــت ایران یکی از مرغوب ترین نفت ها اســت و 
مصرف کننده و خواســتار زیادی در دنیــا دارد و در نتیجه روزانه ۲۰۰ 

هزار بشکه به سقف تولید نفت سبک ما اضافه شد. 

دبیر انجمن انرژی های تجدیدپذیر مطرح کرد
راه حل برقی برای جبران کسری گاز

دبیر انجمن انرژی های تجدیدپذیر گفت: بدون اینکه ســرمایه گذاری 
بالایــی انجام دهیم تــا ۲۰ درصد تامین بــرق را می توانیــم از طریق 
تجدیدپذیرها داشته باشــیم و در این صورت ۲۰ درصد از ۷۱ میلیارد 
متر مکعب منابع گازی آزاد می شود که این رقم حدود ۱۴ میلیارد متر 

مکعب بوده و در سبد گازی کشور عدد بزرگی است.
محمدامین زنگنه، درباره بهره گیری از تجدیدپذیرها برای حل چالش 
تامین گاز نیروگاه ها اظهار داشــت: طبق آمار در ســال ۱۴۰۰، در کل 
۲۳۸ میلیارد متر مکعب گاز مصرف شــده که از این میزان ۷۱ میلیارد 
متر مکعب یعنی ۳۰ درصد را بخش نیروگاهی مصرف می کند و این در 
حالی است که کل صنایع عمده شامل پتروشیمی و فولادی ها سرجمع 

کمتر از ۲۰ درصد گاز کشور را مصرف می کنند.
وی ادامه داد: در سال ۹۸ سندی تحت عنوان چشم انداز تولید و مصرف 
گاز در افق ۱۴۲۰ توسط شــورای عالی انرژی منتشــر شده که در آن 
یکی از راه های پیشنهادشــده برای حل مشــکل ناترازی گاز؛ احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر اســت یعنی عنوان شــده تا ۱۴۰۱، ۱۸۰۰ 
مگاوات و تا ۱۴۲۰، ۲۵ هزار مگاوات احداث شــود اگر بر اســاس این 
اعداد تجزیه و تحلیل کنیم باید بتوانیم ۲۰ درصد تولید برق کشور را از 

طریق انرژی های تجدیدپذیر تامین کنیم.
دبیر انجمن انرژی های تجدیدپذیــر تصریح کرد: ما در همین وضعیت 
فعلی بدون اینکه سرمایه گذاری بالایی انجام دهیم تا ۲۰ درصد تامین 
برق را می توانیم از طریق تجدیدپذیرها داشــته باشیم و در این صورت 
۲۰ درصد از ۷۱ میلیارد متر مکعب منابع گازی آزاد می شــود که این 
رقم حدود ۱۴ میلیارد متر مکعب بوده و در ســبد گازی کشــور عدد 

بزرگی است.
وی درباره جایگزینی نیروگاه هــای تجدیدپذیر به جای نیروگاه های با 
راندمان پایین گفت: در حال حاضر غیر از اینکه تراز گازی کشور منفی 
است، تراز تولید برق هم منفی است، بنابراین وقتی هر دو منفی است در 
رابطه با جایگزینی باید دقت بیشتری صورت گیرد. اکنون از یک طرف 
نیروگاه های فرسوده داریم که باید از مدار تولید خارج و با نیروگاه های با 
راندمان بالا جایگزین  شوند و از طرف اینکه هرساله نیاز مصرف جدید 

برق در کشور داریم که باید پاسخ داده شود. 

زنگنه ادامه داد: در حال حاضر رشــد مصرف برق سالانه کشور حدود ۵ 
درصد است یعنی باید هر سال ۵ درصد بیشــتر از سال قبل برق تولید 
کنیم که جوابگوی رشد مصرف برق باشــد و از طرف دیگر برای اینکه 

بتوانیم نیاز جدید درا پاسخ دهیم باید گاز داشته باشم.
وی تاکید کرد: مــا نیاز داریم نیروگاه های فرســوده و بــا راندمان ۲۰ 
درصد که عدد آنها ۱۶ هزار مگاوات اســت را بــا نیروگاه های جدید و 
با راندمان ۵۵ درصــد جایگزین کنیم و طبیعتا بــه این ترتیب مصرف 
گاز پایین می آید، بعبــارت دیگر نیاز داریم نیروگاه های فرســوده را با 
نیروگاه های جدید حرارتــی جایگزین کنیم اما این بــه تنهایی کافی 
نیست اگر بخواهیم نیاز برق کشور را پاســخ دهیم باید نیروگاه جدید 
هم احداث کنیم و چون ظرفیــت گاز آزاد نداریم به پیشــنهاد وزارت 
نیرو و دولت احداث نیروگاه هسته ای، زغالسنگ سوز و تجدیدپذیر در 
برنامه قرار گرفته است، همچنین باید نیروگاه های سیکل گازی تبدیل 
به نیروگاه های سیکل ترکیبی شــوند و اینها نیاز به گاز جدید ندارد اما 
پاسخگوی نیاز برق کشــور نیســت. بنابراین وقتی قرار است نیروگاه 
جدید وارد مدار کنیم مجبوریم به ســمت نیروگاه های زغالسنگ سوز 

هسته ای و تجدیدپذیر برویم. 
دبیر انجمن انرژی های تجدیدپذیر خاطرنشــان کرد: اگر بتوانیم ۲۰ 
درصد تولید برق کشــور را از طریــق نیروگاه هــای تجدیدپذیر انجام 
دهیم، ســرجمع می توانیم بین ۵ تا ۶ درصد ظرفیــت کل مصرف گاز 
کشــور را از طریق منابع تجدیدپذیر آزاد کنیم تا در نیروگاه ها نسوزد و 

بتوانیم به مصرف صنایع و بخش خانگی برسانیم.
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بانک مرکزی اعلام کرد

جزییات میزان معاملات اوراق سکه و گواهی ارزی

خریدار   بانک مرکزی اعلام کــرد: تا پایان روز 
ســه شــنبه ۲۹ آذرماه بیش از ۷۰ میلیون ورقه 
اوراق سکه معادل ۷۰ هزار سکه تمام بهار آزادی 
و بیش از یک میلیارد و ۴۴۰ میلیون دلار گواهی 

ارزی توسط متقاضیان خریداری شده است.
به گــزارش بانک مرکــزی، در صــورت مطالبه 
خریــداران اوراق ســکه و گواهــی ارزی، امکان 
تحویل ســکه و اســکناس ارز خریداری شده به 
مشــتری در زمان سررســید در نظر گرفته شده 

است.
اوراق ســکه بانک مرکزی معــاف از مالیات بوده 
و تمام اشــخاص حقیقــی می توانند حداکثـــر 
معادل ۱۰۰ سکه تمام بهـار آزادی طرح جدید و 
همچنین صندوق های سرمایه گذاری طلا بدون 

محدودیت، نسبت به خرید این اوراق اقدام کنند.
سررسید اوراق ســکه بانک مرکزی، ۶ ماه پس از 
عرضه اولیه، با تســویه نقدی در سررسید بوده و 
قیمت تســویه نقدی اوراق نیز معــادل میانگین 
موزون قیمت هــای پایانی تمامــی گواهی های 
سپرده سکه بانک ها و اوراق ســکه بانک مرکزی 
در بورس کالای ایران در آخرین جلسه معاملاتی 
خواهد بود و در صورت مطالبه مشــتری، امکان 
تحویل سکه خریداری شــده به مشتری در نظر 

گرفته شده است.
معاملات ثانویه اوراق ســکه مرکــزی، در بورس 
کالای ایران انجام می شــود و دارندگان اوراق در 
صورت تمایل به فروش اوراق زودتر از سررســید، 
می توانند اوراق ســکه خــود را در بورس کالای 

ایران، به قیمت روز به فروش برسانند.
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران تســویه 
نقدی اوراق در سررسید و همچنین نقدشوندگی 
این اوراق در بــازار ثانویه بــورس کالای ایران به 

قیمت روز را متعهد می شود.

لازم به ذکر است، اوراق سکه بانک مرکزی علاوه 
بر امکان سرمایه گذاری در طلا، قابلیت توثیق در 

شبکه بانکی برای اخذ انواع تسهیلات را نیز دارد.
همچنین حداقل و حداکثر میــزان خرید اوراق 
گواهــی ارزی توســط هــر شــخص حقیقی به 
ترتیب معــادل ریالــی ۱۰۰۰ دلار و ۴۰۰۰ دلار 
اســت. پرداخت وجه اوراق در زمان انتشار صرفاً 
به »ریــال« خواهد بود. بانک مرکــزی به وکالت 
از خریداران اوراق، نســبت به تامیــن ارز )دلار( 
و نگهــداری آن تا زمــان سررســید اوراق اقدام 

می کند.
همچنین دارندگان اوراق گواهی ارزی می توانند 
در زمان سررســید با پرداخت حق الوکاله تعیین 

شده اسکناس ارز را از بانک عامل دریافت کنند.

جزییات و ضوابط اجرایی انتشار اوراق 
گواهی ارزی بانک مرکزی

۱- ناشر اوراق، بانک مرکزی از طریق بانک عامل 
است.

۲- اوراق با نام، صرفاً و اصالتاً قابل خرید توســط 
اشــخاص حقیقی ایرانی بالاتر از ۱۸ سال و تاریخ 
انتشار و سررســید آن به ترتیب ۱۴۰۱/۸/۲۵ و 

۱۴۰۱/۱۱/۲۵ خواهد بود.
۳- حداقل و حداکثر میزان خرید اوراق توســط 
هر شــخص حقیقی بــه ترتیب معــادل ریالی 
۱۰۰۰ دلار و ۴۰۰۰ دلار اســت. ضمنــاً با توجه 
به محدودیت عرضه اسکناس کمتر از ۱۰۰ دلار، 
مبالغ گواهی های مزبــور مضاربی از معادل ریالی 

۱۰۰ دلار قابل عرضه و بازخرید خواهد بود.
۴- پرداخت وجه اوراق در زمان انتشــار صرفاً به 

»ریال« خواهد بود.
۵- بانک مرکــزی به وکالت از خریــداران اوراق، 
نســبت به تامین ارز )دلار( و نگهداری آن تا زمان 

سررسید اوراق اقدام می کند.
تبصره: اوراق توســط بانک عامل به نیابت از بانک 
مرکزی قابل بازخرید قبل از سررســید طبق بند 

)۹( خواهد بود.
۶- دارندگان اوراق در سررسید، می توانند یکی از 

روش های زیر را انتخاب کنند:
الف( پرداخت حق الوکالــه مذکور در تبصره ذیل 
این بند و دریافــت اســکناس ارز )دلار( از بانک 

عامل
ب( تســویه نقدی )ریالــی( کــه در این صورت 

حق الوکاله ای دریافت نخواهد شد.
تبصره: نرخ حق الوکاله معادل هفت درصد )٪۷( 
مبلغ ریالی در زمان سررســید مذکور در بند )۷( 

خواهد بود.
۷- مبنای محاســبه برای تعیین مبلغ ریالی در 
زمان بازخرید، سررســید و انتشــار اوراق، نرخ 

پایانی روز قبل دلار توافقی )اسکناس( است.
تبصره: نرخ پایانــی روز قبل نمــاد دلار توافقی 
)اسکناس( بازار متشکل معاملات ارزی )میانگین 
موزون معاملات نماد دلار توافقــی روز قبل( در 
پایگاه اطلاع رسانی شرکت مدیریت بازار متشکل 
معاملات ارز ایران بــه آدرس www.ice.ir قابل 

مشاهده است.
۸- بانک عامل مکلف اســت به صــورت هفتگی 
منابع ریالی حاصــل از فروش ایــن اوراق را پس 
از انجام هماهنگــی لازم بــا اداره عملیات ارزی 
این بانک، به حساب های معرفی شــده نزد اداره 

معاملات ریالی بانک مرکزی واریز کند.
۹- در صورت درخواســت دارنده اوراق مبنی بر 
بازخرید اوراق، بانک عامل موظف است طبق جز 
)ب( بند )۶( و بر اساس ترتیبات بند )۷(، نسبت به 
تسویه حســاب با دارنده اوراق در همان روز اقدام 

کند.

خریدار  بیش از هشــت سال اســت که در رگ 
های نیــروگاه ۵۴ ســاله بعثت هیچ ســوختی 
جز گاز جریان ندارد و این نیــروگاه به گواه تمام 
کارکنانش نزدیک به یک دهه اســت که مازوت 

نمیسوزاند.
نیروگاه برق بعثت که در ســال ۱۳۴۷ بنا شــده  
شــامل ســه واحد بخاری بوده کــه هرکدام ۷۲ 
مگاوات تولیــد می کنند و حــدود ۲۱۰ تا ۲۲۰ 
مگاوات در ســاعت توان خروجــی دارد. نیروگاه 
بعثت از دو ســوخت اصلــی گاز طبیعی و مازوت 
تولید برق می کــرد اما از ســال ۱۳۹۲ به دلیل 
محدودیت های زیســت محیطی سوخت مازوت 
در این نیروگاه مصرف نمی شــود و تمام مخازن 

مازوت پلمب شده است.
این نیــروگاه از نظر گازهای آلاینده بســیار پاک 
اســت و خروجی دودکش های نیروگاه توســط 
سازمان محیط زیست مورد پالایش و اندازه گیری 
قرار می گیرد، همچنین ایــن نیروگاه دارای یک 
واحد استحصال گاز Co۲ است که از گاز خروجی 
واحدهای نیــروگاه CO۲ مورد نیاز کارخانه های 

اطراف تهران تهیه می شــود؛ بدیــن صورت که 
CO۲ که قرار اســت وارد فضا و جو شود، اخذ و به 
صورت مایع به کارخانه های نوشابه سازی و مواد 

غذایی حمل می شود.
آنطور که مسعود شــیخ - مدیرعامل نیروگاه برق 
بعثت به ایسنا گفته قرار شده تا یک واحد سیکل 
ترکیبی در کنار این نیروگاه قــرار بگیرد و اکنون 
نیز تجهیزات آن در داخل مپنا در حال ســاخت 
است، با تحقق این موضوع شاهد افزایش راندمان 
نیروگاه خواهیم بود.به گفتــه وی در حال حاضر 
راندمان نیروگاه  بین ۲۸ تا ۳۰ درصد اســت که 
با نصــب واحدهای جدید بــه ۵۸ درصد افزایش 
می یابد. این نیروگاه به دلیــل اینکه دودکش ها 
پایش می شود و تمام پارامتر ها در حد استاندارد 

است هیچ نیازی به فیلتراسیون ندارد.

یلدای تولید برق؛ نیروگاه همیشه بیدار
در این روزها که نیروگاه بعثــت یکی از متهمان 
آلودگی هوا به دلیل مصرف مازوت شــناخته می 
شود، کارگران و مهندسان آن شبانه روز مشغول 

فعالیت برای ســرپا نگه داشتن این نیروگاه قدیی 
هستند. حتی در مناســبات خاص همچون شب 
یلدا نیز چراغ این نیروگاه برای رفاه مردم روشــن 

است.
اکنون که یلدا در پیش اســت، بســیاری از مردم 
طبق یک رسم و آئین قدیمی و ملی دور هم جمع 
می شوند که روشــنایی محفل این دورهمی های 
گرم در سرمای زمستان نتیجه تلاش صنعتگران 
حوزه برق است؛ در همین راســتا می توان گفت 
شاید تکریم و محترم شــمردن زحمات کارگران 
شــاغل در صنعت برق با رعایــت الگوی مصرف،   
تنها دلگرمی آنها باشــد تــا در دوری از خانواده 
هایشان بتوانند با انگیزه بیشــتری در راه توسعه 

و پیشرفت کشور قدم بردارند.
بدون تردید عبور از پیک مصــرف برق که بدون 
خاموشــی و چالش در ماه های گذشــته صورت 
گرفته حاصــل تلاش صنعتگــران در نیروگاه ها 
و همچنین مصرف صحیح شــهروندان است که 
ادامه این روند منجر به توســعه شبکه برق کشور 

خواهد شد.

سوخت

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش فراورده هــای نفتی گفت: 
میزان تحویل سوخت به نیروگاه 
ها و صنایع کاهش نیافته و حتی 
ســوخت بیشــتری نیز به آن ها 

تحویل داده می شود.
جلیل سالاری در حاشیه مراسم 
مراســم عملیاتی شــدن اولین 
تفاهم نامه سه جانبه در خصوص 
نوســازی و تقویت ناوگان حمل 
فراورده هــای نفتی کشــور در 
پاسخ به سوال ایسنا در خصوص 
میزان تخصیص گاز و ســوخت 
مایع به نیــروگاه هــا و صنایع، 
اظهار کرد: اگر میــزان مصرف با 

توجه به شرایط دمایی 
کشور تغییر کند میزان 
متفــاوت  تخصیــص 
خواهــد بــود، هرچه 
میزان مصرف در حوزه 
خانگــی کاهــش یابد 
به حــوزه نیــروگاه ها 

تخصیص می بابد.
وی افزود: از حــدود ۲۰۰ تا ۲۲۰ 
میلیــون متــر مکعــب در زروز 
تخصیص گاز داشــته ایــم و این 
عدد به زیر ۱۰۰ میلیون نرسیده 

است.
به گفته وی، نســبت به پارسال 
تخیصیــص ســوخت کاهــش 

نیافته اســت هــم در 
حوزه گاز و هــم مایع 
بیشــتری  ســوخت 
تحویــل دادیــم. وی 
گاز  تقریبــا  افــزود: 
نسبت به سال گذشته 
معادل بــود و در برخی 
مواقع نیــم تا یک درصد رســد 
داشته اســت. در بخش مایع نیز 
نزدیک ۱۸ تا ۲۰ درصد افزایش 
تخصیــص داشــتیم در حــوزه 
صنایع نیز شرایط به همین روال 

بوده است.
ســالاری در پاســخ به ســوال 
دیگــر ایســنا مبنی بــر اینکه 

کیفیت بنزین در چه ســطحی 
اســت و آیا می توان آن را عامل 
الودگی دانســت، گفــت: خیر، 
کیفیت همــه محموله هایی که 
وجود دارنراز نظر اســتاندارد و 
مجموعــه های دیگــر مطلوب 

است.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش 
و پخــش فــراورده هــای نفتی 
افزود: در حوزه بنزین اعم از آنچه 
معمولی تولید می شــود و بنزین 
یورو تقریبا همه اســتانداردهای 
زیســت محیطی را دارند و تنها 
یک انحراف روی اکتــان بنزین 

معمولی و بنزین یورو است.

وگاه ها تحویل دادیم سوخت بیشتری به صنایع و نیر
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